
Voorzitter, ik zou de minister toch
willen voorhouden dat de Kamer
over haar eigen agenda gaat. Als de
CDA-fractie de minister terecht ter
verantwoording roept, haar lastigvalt
om haar opinie over het rapport te
kunnen horen, dan stelt het mij in
ieder geval enorm teleur dat zij zegt
dat het allemaal wel in het najaar
komt, bij de begrotingsbehandeling
en dergelijke. Er is nu een helder
rapport en de minister zou toch op
z’n minst een tandje bij kunnen
zetten. Het aantal incidenten dreigt
verder toe te nemen door het nieuwe
beleid van de NS dat men in de trein
geen kaartje meer kan kopen, dat
men zonder kaartje meteen als
zwartrijder bestempeld wordt en een
boete krijgt. Dit dreigt veel meer
incidenten uit te lokken, wat grote
onrust onder het personeel van de
Spoorwegen veroorzaakt. Is de
minister bereid om tegen de NS te
zeggen dat dit in ieder geval
voorkomen moet worden?

Minister Peijs: Ik ga eerst het
rapport eens goed bekijken om na te
gaan of er aanknopingspunten zijn
voor het nieuwe beleid van de NS. Ik
weet nog niets eens waar dit bericht
vandaan komt, de Kamer reageert
blijkbaar buitengewoon alert. Ik stel
voor, mijn beleid niet op kranten-
koppen af te stemmen, maar samen
met de Kamer op een ordentelijke
manier na te gaan wat er op het
spoor gebeurd is en of er aanleiding
is om ons beleid te wijzigen. De NS
steekt elk jaar 45 mln. in veiligheids-
maatregelen; ik heb gezegd dat ik de
Kamer het rapport zal toesturen en
dat wij samen kunnen bekijken wat
er gedaan moet worden.

De heer Duyvendak (GroenLinks):
En hoe staat u tegenover het nieuwe
beleid van de NS tegen zwartrijders?

Minister Peijs: Dat onderwerp
hebben wij ook al besproken in het
laatste algemeen overleg over de
spoorwegen. Ik wil mijn beleid niet
volledig wijzigen naar aanleiding van
een krantenkop, ik ga eerst het
rapport lezen en dan zal ik bekijken
of er iets aan te doen is.

Vragen van het lid Azough aan de
minister van Onderwijs, Cultuur en
Wetenschap over de verminderde
binding van Marokkaanse en
Turkse leerlingen met de
Nederlandse samenleving.
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Mevrouw Azough (GroenLinks):
Voorzitter. Afgelopen vrijdag maakte
de gemeente Amsterdam de
uitkomsten bekend van een
onderzoek naar de interculturele
verhoudingen in het onderwijs. De
conclusie is dat het op 21 van de 25
scholen redelijk tot goed gaat op dit
gebied, maar dat er op vier van de
onderzochte scholen sprake is van
grote spanningen. Dit is voor mij
geen verrassing; als je kinderen en
jongeren voortdurend aanspreekt op
hun allochtoon zijn, moet je niet
verbaasd zijn als dat de realiteit
wordt. Dat er ook op scholen, die
een glazen huis vormen, een steeds
grotere kloof ontstaat en de
verhoudingen verharden, hoeft wat
mij betreft niemand te verbazen. Een
van de hoofdconclusies is dat 50%
van de Marokkaanse en Turkse
leerlingen zich in Nederland niet
thuis voelt, dat zij somber zijn over
hun toekomst. Kortom, zij voelen
zich steeds meer allochtoon of
islamitisch en steeds minder
Nederlands.

Voor mijn fractie is dit een punt
van grote zorg omdat het zich uit in
meer schoolverlaten, minder
tolerantie, meer spanningen, meer
antiwesterse uitlatingen en vooral
steeds meer gedemotiveerde leraren;
leraren die wij nu en in de toekomst
hard nodig zullen hebben. Dit kabinet
lijkt zich dit niet te realiseren. Het
draagt voortdurend zijn steentje bij
aan die kloof, aan de polarisatie,
door moslims of allochtonen
voortdurend overal bij te halen, of
het nu gaat om orgaandonatie of om
de evolutietheorie.

De minister van Onderwijs heeft in
januari jongstleden ook meegedaan
aan de dag van de binding. Toen zijn
allerlei maatregelen beloofd om
leerlingen en leraren meer bij elkaar
te brengen. Dit is geen overbodige
luxe. Waar blijft de ondersteuning en
training voor leraren om om te gaan
met spanningen in de interculturele
verhoudingen? Waar blijven de
cruciale mentoringprojecten die
moeten zorgen voor minder
spanningen, betere oudercontacten

en betere schoolresultaten? Waar
blijven de zo noodzakelijke ronde-
tafelgesprekken, niet alleen met
leraren en werkgevers, maar vooral
ook met ouders en leerlingen? En ten
slotte, meent de minister nu
werkelijk dat het door haar voorge-
stelde plafond, waarbij de zwarte
scholen slechts geld krijgen voor
80% van de achterstandsleerlingen,
zal zorgen voor meer gemotiveerde
leraren, voor kleinere klassen, voor
meer zorg en voor minder polarisa-
tie?

Wij moeten iets doen en wel nu,
want uit het Amsterdamse onderzoek
blijkt dat scholen die specifieke
projecten doen om intolerantie en
racisme tegen te gaan een beter,
stabieler en plezieriger schoolklimaat
hebben. Wij kunnen hiermee niet
wachten. Deze Fatima’s en Mustafa’s
zijn niet meer gewoon kinderen, zij
zijn steeds meer vertegenwoordigers;
vertegenwoordigers van hun ouders,
hun gemeenschap en hun religie. In
mijn ogen lijkt the clash of civilisa-
tions steeds meer dagelijkse realiteit
te worden.

©

Minister Van der Hoeven: Voorzit-
ter. Laat ik voorop stellen dat ik de
zorgen van mevrouw Azough deel en
dat het rapport dat in Amsterdam is
verschenen ons op een aantal
punten met de neus op de feiten
duwt. Laten wij echter ook kijken wat
er staat. De algemene conclusie van
het onderzoek, een quick scan, luidt
dat op 21 van de 25 bezochte
scholen sprake is van redelijke tot
goede interculturele verhoudingen;
vier scholen zijn zelfs verbeterd. Op
vier van 25 bezochte scholen is het
beeld minder positief, op drie
scholen zijn er echt problemen en op
één school zijn de verhoudingen
uitgesproken slecht. Ik zeg dit niet
om het gevoel te relativeren, maar
wel om even de feiten te noemen.
Op dat gevoel en op dat gevoel van
urgentie zal ik dadelijk terugkomen.

Mevrouw Azough vroeg heel
terecht wat er de afgelopen periode
is gebeurd. Een aantal acties die in
de quick scan zijn genoemd en
waarin de gemeente investeert, vind
ik prima. Dit zijn een goede
zorgstructuur in en om de school,
contacten met de buurt, goede
contacten tussen school en ouders,
duidelijke afspraken en het bevorde-
ren van burgerschap en sociale
competenties. Van onze kant leveren
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wij daaraan ook een bijdrage. Ik
noem de Operatie Jong, de invoering
van burgerschap en sociale integratie
in onderwijswetten waarover de
Kamer vanmiddag zal spreken, de
maatregelen die wij hebben
aangekondigd in de vmbo-notitie,
waarover wij morgen zullen spreken,
en het tegengaan van voortijdig
schoolverlaten. Een ander punt heeft
te maken met het Plan van aanpak
veiligheid in het onderwijs. Er is
daarvoor 90 mln. ter beschikking
gekomen en dit wordt onder andere
gebruikt voor leerlingbegeleiding en
reboundvoorzieningen voor extra
ZMOK-plaatsen.

Mevrouw Azough verwees ook
terecht naar het initiatief van BIMB,
het Breed Initiatief Maatschappelijke
Binding. Ook daaruit is een aantal
zaken voortgekomen die in gang zijn
gezet. Zij heeft gevraagd naar de
rondetafels. De inspectie en het
ministerie hebben een zevental van
die regionale rondetafels georgani-
seerd. Daaraan hebben allerlei
disciplines meegedaan. Een
rondetafel was er specifiek voor
leerlingen. Daaruit komen adviezen.
Ik heb toegezegd dat ik de Kamer in
de loop van het komende halfjaar zal
informeren over wat wij met die
initiatieven zullen doen, op welke
manier wij daaraan een follow-up
zullen geven.

Natuurlijk zit het opzetten van
mentoring- en coachingtrajecten
voor leraren erin – daarin heeft
mevrouw Azough gelijk – maar ook
het inrichten van een meldpunt
radicalisering en extremisme bij de
Inspectie van het Onderwijs is
gerealiseerd. Het netwerk leerling-
begeleiders is ook financieel nieuw
leven ingeblazen. Het gaat ook over
de vraag hoe je omgaat met
kennisoverdracht, over specifieke
thema’s, zoals eerwraak, maar ook
binding. Dit soort dingen gebeuren
dus al.

Toch ben ik het met mevrouw
Azough eens dat dit soort signalen
ons dwingt om ook breder te kijken
naar deze problematiek. De vraag is
dan hoe je het onderzoek breder
maakt om te zien hoe breed het is,
en hoe je het verdiept om na te gaan
wat de oorzaken zijn. Want zij heeft
gelijk, het is niet één oorzaak. Je
kunt het ook niet alleen vanuit
onderwijs oplossen. De vraag is
vervolgens wie voor die verbreding
en verdieping gaat zorgen. Waren wij
een halfjaar verder, dan was het
gemakkelijk geweest. Dan hadden wij

namelijk het Maatschappelijk
Topinstituut Stedelijke Innovatie. Dat
is er echter nog niet. Er is wel het
Kenniscentrum Grote Steden van het
ministerie van BZK. Ik ben voorne-
mens met het Kenniscentrum Grote
Steden te overleggen hoe wij dit
soort gegevens, dit soort onderzoe-
ken, kunnen verbreden en verdiepen
zodat de opgedane kennis later
benut kan worden. Wij moeten
natuurlijk werken aan meer
informatie op dit punt. Dat moet
leiden tot beleid. Dat ben ik met
mevrouw Azough eens.

Als u het niet erg vindt, voorzitter,
ga ik niet in op het plafond van 80%,
want daarover hebben wij aan-
staande donderdag een lang debat.

De voorzitter: Dat is correct.

Mevrouw Azough (GroenLinks):
Voorzitter. Ik ben blij dat de minister
mijn zorgen deelt, maar ik ben
expres niet ingegaan op hetgeen zij
al heeft gedaan. Een dag van de
binding, afspraken, een meldpunt,
rondetafelgesprekken, in den brede.
Ik ben ingegaan op wat voor mij en
mijn fractie cruciaal is. Dat zijn in elk
geval twee zaken. Ten eerste vind ik
de mentoringprojecten voor
leerlingen cruciaal, niet alleen om
schoolverlaten tegen te gaan, maar
juist ook om binding met de school
en met de ouders, met thuis, te
creëren. Ten tweede lijkt het mij
noodzakelijk, als ik zie wat de
reacties van de leraren zijn in dit
onderzoek, om niet morgen en niet
overmorgen, maar vandaag te
beginnen met de nascholing en de
training voor deze leraren. Het
gevaar van demotivatie in een tijd
waarin sowieso al sprake is van
verharding en vernieuwing in het
onderwijs, is zeer groot. Ik wil een
antwoord op deze twee punten. Wat
doet de minister met de mentoring-
projecten en wat doet zij met de
extra training die noodzakelijk is?

Ik wil nog een opmerking maken
over de Operatie Jong. Operatie
Jong heeft een geweldige doelstel-
ling, maar vooralsnog is in alle
debatten Operatie Jong een papieren
werkelijkheid gebleven. De commis-
sie voor Integratiebeleid was gisteren
in Rotterdam in het kader van
radicalisering. De verhalen die wij
daar hebben gehoord vanuit het
Oude Noorden, een wijk in
Rotterdam-Noord, maken zeer
somber en zijn zeer zorgelijk. Met
deze Kamer en met dit kabinet

hebben wij nog niet voldoende
onderstreept de urgentie van het
aangaan van projecten die intoleran-
tie en racisme bestrijden.

Minister Van der Hoeven: Voorzit-
ter. Ik informeer de Kamer graag
over de stand van zaken bij de
mentoringprojecten. Mevrouw
Azough wil het natuurlijk graag
weten; ik doe dat dus schriftelijk. Zij
heeft nog niet zolang geleden een
motie erover ingediend. Ik zal de
Kamer graag informeren over de
stand van zaken bij de uitvoering van
de motie en over de knelpunten
daarbij. Het is namelijk niet zo
gemakkelijk als het in eerste instantie
lijkt.

Wat de training van docenten
betreft, zijn mentoring- en coaching-
trajecten voor leraren opgezet ten
behoeve van het vroeg signaleren
van radicalisering en van extremisme
en de wijze waarop men daarmee
moet omgaan. Daarnaast bekijk ik
hoe wij dit in de reguliere pabo-
opleidingen een plek kunnen geven.
Het is dus van start gegaan. Het kan
nog niet tot resultaten hebben
geleid, want daarvoor is het te kort
geleden van start gegaan. Twee
punten noemt mevrouw Azough
terecht. Wij moeten er inderdaad
informatie over hebben en het moet
inderdaad gebeuren.

De Operatie Jong is net van start
gegaan. De gemeenten hebben
eigenlijk net de opdracht geformu-
leerd waaraan zij willen werken. Wij
hebben een startbijeenkomst
gehouden. Er zijn voortgangs-
afspraken gemaakt en er is afgespro-
ken dat de Kamer regelmatig wordt
geïnformeerd door mijn collega van
VWS. Wij zijn er nog niet, maar wij
moeten niet de illusie hebben dat wij
alles vanuit deze Haagse cirkel
kunnen regelen. Het nodige gebeurt
natuurlijk lokaal, waar de problemen
zich voordoen. Dat is het aangrij-
pingspunt voor de oplossing.

Wederzijdse tolerantie en
wederzijds respect zit vaak in
hoofden. Dat kun je niet met een
programma, met een debat of met
geld alleen oplossen. Ik vind het wel
uw taak als Kamer en mijn taak als
bewindspersoon om hiervoor
blijvend aandacht te vragen naar
twee kanten. Het kenmerk is juist dat
je die dialoog tot stand weet te
brengen. Dat is het wezen van het
breed initiatief maatschappelijke
binding. Ik vind het prima als wij
hierover regelmatig van gedachten

Van der Hoeven

Tweede Kamer Vragenuur
21 juni 2005
TK 93 93-5545



wisselen. Dat kan alleen maar helpen
om de zaak te verbeteren.

De voorzitter: Ik geef gelegenheid
tot een enkele aanvullende vraag,
want ik wil over drie minuten
stoppen met het vragenuur. Dan
hebben wij precies het uur vol.

Mevrouw Vergeer (SP): Voorzitter.
De vragen van mevrouw Azough
geven aan hoe urgent het probleem
is. Wij hebben te maken met ouders
die niet weten op welke school hun
kind zit. Dat is allemaal gerappor-
teerd, bijvoorbeeld in het boek van
Margalith Kleijwegt. Zij heeft de
situatie beschreven: ouders die geen
binding hebben met de maatschap-
pij, die in een volkomen isolement
leven. De minister zegt dat wij de
Operatie Jong hebben en dat wij een
zorgnetwerk gaan opzetten. Hoe lang
zijn wij daar nu al mee bezig,
minister? In 2002 zei u dat ook al. Nu
is het 2005 en het zal pas in 2007
sluitend zijn. De scholen vragen de
formatie, de ruimte en de tijd om bij
de ouders op bezoek te gaan en hen
bij de school te betrekken. Gaat u
ervoor zorgen dat dit kan?

Minister Van der Hoeven: Jong is
net van start gegaan. U weet dat
heel goed, dus u moet niet beweren
dat het pas in 2002 is gestart. U weet
dat u dan iets vertelt wat niet klopt.
Het is net van start gegaan en wij
hebben net de afspraken gemaakt.

Scholen zijn het zat dat zij van het
kastje naar de muur worden
verwezen. Dat is precies de essentie
van Jong: al die zorgstructuren
rondom de school, al die inspecties,
al die instellingen gaan samenwer-
ken, zodat het kind niet meer tussen
wal en schip valt. Dat heeft niet in
eerste instantie te maken met geld.
Dat heeft echt te maken met het over
de eigen muur heen durven kijken en
zorgen dat je het kind centraal stelt
en niet de organisatie.

Mevrouw Vergeer (SP): Dat zei u in
2002 ook al. Toen zei u dat de
Operatie Jong eraan kwam.

De voorzitter: Geen debat op dit
moment!

Mevrouw Hamer (PvdA): Voorzitter.
Ik vraag de minister van Onderwijs
om deze problematiek mee te nemen
naar haar collega minister Verdonk,
die over integratie gaat. Wij leggen
nu alle problemen weer bij de school

en bij de kinderen, maar is dit niet
een veel groter probleem van de
ouders? Is het niet zorgwekkend dat
de Marokkaanse groep zich steeds
geïsoleerder voelt? Overigens is het
de vraag of dat niet ook onder
Turkse kinderen en ouders gebeurt,
maar dat het minder zichtbaar is.
Zou het niet goed zijn dat maatrege-
len veel meer worden gericht op de
ouders?

Minister Van der Hoeven: Mevrouw
Hamer legt de vinger op een heel
zere plek. Het wordt op school
geconstateerd. De school is de
vindplaats van de problemen, maar
is niet in staat om dit alleen op te
lossen. Het heeft ook te maken met
de internationale situatie die zich op
een gegeven moment manifesteert.
Het heeft te maken met de sociaal-
economische situatie. Het heeft te
maken met de thuissituatie. Het heeft
te maken op de kans op werk van de
ouders. Ik sta hier namens het
kabinet, dus ook namens de minister
voor Vreemdelingenzaken en
Integratie. Dit punt staat in ieder
geval behoorlijk hoog op haar
agenda. Er ligt een taak voor de
school om de betrokkenheid van
ouders te organiseren, maar daarbij
kan een helpende hand worden
geboden.
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De voorzitter: Wij zijn hiermee
gekomen aan het einde van het
vragenuur. Ik dank alle vragenstellers
voor hun medewerking om in de
geest van de raming van gisteren het
kort en krachtig te houden. Dat
houden wij zo vol.

Regeling van werkzaamheden

De voorzitter: Ik stel voor, toe te
voegen aan de agenda van aan-
staande donderdag en te behandelen
als hamerstuk de brief van het
Presidium over een onderzoek naar
de parlementaire betrokkenheid bij
de uitzending van de Nederlandse
militairen in het kader van de NATO
Response Force (30162).

Ik stel voor, volgende week te
stemmen over de motie-Rouvoet c.s.
over ontmoediging van het
gebruikmaken van diensten van
illegale prostituees (25437, nr. 48).

Ik stel voor, toestemming te
verlenen tot het houden van een
notaoverleg met stenografisch

verslag op maandag 27 juni 2005 van
14.30 uur - 18.30 uur van de vaste
commissie voor Onderwijs, Cultuur
en Wetenschap over de kabinets-
reactie WRR advies publieke
omroepen.

Overeenkomstig de voorstellen van
de voorzitter wordt besloten.

De voorzitter: Op verzoek van de
VVD-fractie benoem ik in:
- de vaste commissie voor Sociale
Zaken en Werkgelegenheid het lid
Nijs tot plaatsvervangend lid in
plaats van het lid Van Miltenburg;
- de vaste commissie voor Onder-
wijs, Cultuur en Wetenschap het lid
Nijs tot plaatsvervangend lid in
plaats van het lid Aptroot;
- de commissie voor de Rijksuitgaven
het lid Nijs tot lid in plaats van het
lid Balemans;
- de Parlementaire Vergadering van
de Raad van Europa en West-
Europese Unie het lid Nijs tot lid in
plaats van het lid Visser;
- de vaste commissie voor Volksge-
zondheid, Welzijn en Sport het lid
Nijs tot plaatsvervangend lid in de
bestaande vacature;
- de vaste commissie voor Economi-
sche Zaken het lid Weekers tot lid in
plaats van het lid Van Egerschot en
het lid Van Egerschot tot plaatsver-
vangend lid in plaats van het lid
Weekers;
- de commissie voor de Werkwijze
der Kamer het lid Aptroot tot lid in
de bestaande vacature.

Het woord is aan de heer De Haan.

De heer De Haan (CDA): Voorzitter.
De minister van Buitenlandse Zaken
heeft op 20 juni 2005 een brief aan
de Kamer geschreven met betrekking
tot de uitvoering van het
amendement-Karimi/Van Baalen, dat
strekt tot bevordering van vrije op
Iran gerichte media. Een meerder-
heid van de vaste commissie voor
Buitenlandse Zaken is van mening
dat de minister met deze brief geen
duidelijke uitvoering geeft aan
hetgeen in het amendement is
verwoord. Namens die meerderheid
van deze commissie verzoek ik u,
voorzitter, het daarheen te leiden dat
hierover een kort debat kan
plaatsvinden tussen de commissie en
de minister van Buitenlandse Zaken.

Tevens vraag ik u om de minister
te verzoeken om het desbetreffende
besluit dat hij genomen heeft nog
niet in de Staatscourant te publiceren
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